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الرحيم الرحمن الله بسم

Abstract
 

In this study, the ecology and importance of F.albida are 

investigated. The location covers north and west Azum and Aribo  wadis  of 

Zalingei . 

The study was conducted during the period July 2003 to May 2004.

The study included covers tree density, ages  class of trees (diameter at breast 

height) and natural regeneration survey. Four sites were selected in the 

location and systematic circular line plots were used to collect data on the 

above mentioned aspects. The questionnaires were carried out for the herders, 

farmers and citizens in the importance of F. albida as browse trees.

No significant difference was found in tree density as well as in age 

classes (dbh).  Eleven trees per ha was the average density indicating very 

low density which show stand deterioration. 94 cm is the average age class of 

tree (dbh).  

Significant difference was reached out concerning natural 

regeneration of F.albida .Absence of new regeneration is attributed to  

different reasons like crop culivattion, grazing, drought, fires, weed 

competition and other agents. 

Groups of farmers and herders were interviewed. 93% of them 

agreed upon the time of browse as summer, that continues for three months. 

94% of the interviewers said that browsing concentrate on leaves and pods.  

97% of the target groups agreed upon the fact of the preference of browsing 

animals to Haraz more than the Heglig. 92% said that crop cultivated inside 

F.albida forest gives more production and animal grazing on F. albida 

produce more milk.  68% of them agreed on popular medicine.   
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الطرروحة ملخص
والغربية            الشمالية النطقة في الحراز شجرة وأهمية بيئة لعرفة البحث هذا  أجرى

يوليو          من الفتة في زالنجي في وأريبو أزوم مايو   2003لوادي . 2004إلى

الختلفة          الشجار أعمار درجة وقياس الشجرية الكثافة معرفة الدراسة  تضمنت

          . تم      كما الغرض لهذا النطقة في مواقع أربعة اختيار ثم للشجرة الطبيعي التجدد  ومسح

    . كأحدي       الستبانه طريقة استخدمت مستقيم خط علي النتظمة الدائرية القطع  استخدام

 . النطقة          لسكان ًا واقتصادي اجتماعيا الشجرة أهمية لعرفة العلومات لجمع الطرق
و               الشجار كثافة في معنوية فروق توجد ل انه منها عده نتائج إلى الدراسة  خلصت

( النمو             ( التجدد في معنوية فروق وجدت بينما الربعة الواقع بي الشجار أعمار درجة  قياس

           .. زراعة  مثل عدة أسباب إلى يعزي الجديدة النمؤات عدم أو غياب للشجرة  الطبيعي

. الخرى          العوامل بجانب النباتي التنافس و والحرائق والجفاف والرعي الحاصيل
أشار           حيث والرعاة الزارعي من مجموعات اختيار تم الستبانة أن%  93لغرض  منهم

اشهر               ثلثة إلى الرعي فيه يستمر الذي الصيف هو الحراز أشجار علي للرعي الناسب  الزمن

أشار   لشجار%           94بينما رعيها في والقرون الوراق علي تركز الحيوانات أن إلى  منهم

. 97الحراز.  الهجليج%           من أكث الحراز لرعي الحيوان أفضلية علي اتفقوا  من% 92منهم

تعطي            الحراز لشجار الطبيعية الغابات داخل الحاصيل زراعة أن إلى إشارات  الجموعة

و               أكث لب تدر الغابات هذه مثل داخل ترعي الت الحيوانات أن كما أكث  أجابوا% 68إنتاج

 . المراض        لبعض شعب كعلج الشجرة من أجزاء باستخدام

Sudan University of Sciences and 
Technology 
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